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برگزاری مراسم تودیع و معارفه 
سرپرست هتل جهانگردی شمشک

هتل  سرپرست  معارفه  و  تودیع  مراسم 
جهانگردی شمشک با حضور معاون اجرایی هتل 

ها برگزار شد.
های  هتل  گروه  عمومی  روابط  گزارش  به 
ایرانگردی و جهانگردی، مراسم تودیع و معارفه 
با حضور  جهانگردی شمشک  هتل  سرپرست 
دکتر فریبا عباسی معاون اجرایی هتل ها و دکتر 
عمادالدین امیری مدیر آموزش و استانداردسازی 

برگزار شد.
مهدی  سوی  از  حکمی  طی  مراسم،  این  در 
و  ایرانگردی  های  هتل  گروه  مدیرعامل  ذوقی 
جهانگردی، عزیز کلهر، به عنوان سرپرست هتل 

جهانگردی شمشک منصوب شد. 
خدمات  از  تشکر  و  تقدیر  ضمن  عباسی 
عبداله کیاشمشکی مدیر سابق هتل جهانگردی 
ارتقاء  و  حفظ  به  جدی  توجه  لزوم  شمشک، 
در  نوآوری  و  تنوع  ایجاد  خدمات،  کیفیت 
خدمات، تقویت انگیزه کارکنان و افزایش مستمر 

میزان سوددهی را مورد تاکید قرار داد.
معاون اجرایی هتل ها خاطرنشان کرد: تکریم 
و حفظ شان مهمانان و گردشگران، در راس امور 
باشد و باید بیش از همیشه برای تامین رفاه و 

امکانات این افراد، تلاش کنیم. 
کرد  تاکید  توريسم   )MICE(مایس بر  وی 
هزاران  بلکه  و  صدها  ده ها،  هرساله  افزود:  و 
سمينار،  گردهمايی،  همايش،  نمايشگاه، 
کنفرانس و کنگره پيرامون موضوعات مختلف 
مساله  اين  ميشود،  برگزار  جهان  سراسر  در 
توريسم  از  اکنون  که  دارد  اهميت  حدی  به 
کنفرانس ها، نشست ها و نمايشگاه ها يا مايس 
يکی  عنوان  به   )MICE TOURISM( توريسم 
از بخش های مهم و اصلی صنعت جهانگردی 
و گردشگری ياد ميشود، لذا با توجه به ظرفیت 
های فراوان منطقه شمشک، علاوه بر برگزاری 
رویدادهای ورزشی، این منطقه مستعد برگزاری 
رویدادهای فرهنگی نیز می باشد که باید به این 

مهم، توجه فراوان کرد.
لازم به ذکر است پس از این کیا شمشکی، به 
عنوان سرپرست داخلی هتل جهانگردی میگون 

مشغول به خدمت خواهد بود.

آیین تودیع و معارفه هیات مدیره 
بیمه البرز برگزار شد

مدیره  هیات  اعضای  معارفه  و  تودیع  آیین 
شرکت بیمه البرز با حضور مدیرعامل، اعضای 
قبلی و جدید هیات مدیره و مدیران بیمه البرز 

برگزار شد.
مدیرعامل بیمه البرز در این آیین گفت: قطعا 
تلاش  مرهون  البرز  بیمه  امروز  عملکرد خوب 
مدیران و کارکنان این شرکت در گذشته و حال 
است و بدون شک می توان گفت هیات مدیره و 
کارکنان بیمه البرز بیشترین همدلی، همراهی و 

وفاق را در صنعت بیمه کشور دارند.
هیات  اعضای  از  قدردانی  با  رضایی  موسی 
مدیره قبلی بیمه البرز تاکید کرد: در تاریخ شصت 
و چهار  ساله بیمه البرز نقش بزرگ مردانی که 
سکاندار و هدایتگر این شرکت در مقاطع مختلف 
بوده اند نقشی  بی بدیل و جاودانه است و بدون  
دستاوردهای  و  اقتصادی  حیات  ادامه  تردید 
عظیم بیمه البرز در سال های  گذشته مرهون 
سیاست گذاری ها و تلاش های بی وقفه و شبانه 
روزی هیات مدیره های قبلی این شرکت بوده 

است.  
در ادامه این آیین، موسی رضایی، مدیرعامل و 
نایب رییس هیات مدیره، مجید نادری، غلامرضا 
هیات  اعضای  از  گل  قمری  مجتبی  و  عزیزی 
مدیره جدید بیمه البرز با اهدا لوح از مجید علی 
پناهی، حمید توسلی و امین احمدیان، اعضای 

هیات مدیره قبلی این شرکت قدردانی کردند.

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه 
صمت مطرح کرد

صادرات ۱۲۰ میلیون دلاری ایران 
به ونزوئلا 

خانه  تجارت  توسعه  کمیسیون  سخنگوی 
صمت تاکید کرد: صادرات غیر نفتی ایران به 
ونزوئلا در سال قبل با رشد ۴۱۶ درصدی به ۱۱۸ 
میلیون و ۱۰۲ هزار دلار رسید، تجارت با ونزوئلا 

بیش از این مورد انتظار است.
به گزارش ایلنا، سید روح اله لطیفی همزمان با 
سفر رئیس جمهور به سه کشور ونزوئلا، کوبا و 
نیکاراگوئه اظهار داشت: در سال ۱۴۰۱ بیش از 
۴۹ هزار تن کالای غیر نفتی به ارزش ۱۱۸ میلیون 
و ۱۰۱ هزار و ۸۳۲ دلار به ونزوئلا صادر شده که 
تر  قبل  به سال  این میزان ۴۱۶ درصد نسبت 
افزایش داشته، در این سال صادراتی به کوبا و 

نیکاراگوئه انجام نشده است.
وی افزود: واردات کشورمان از کشور ونزوئلا 
در سال ۱۴۰۱ حدود ۸ تن به ارزش ۸۱۶ هزار دلار 
و از کشور کوبا حدود ۱۸۸ تن به ارزش ۱۱ میلیون 
و ۸۵۸ هزار دلار بوده، اما در ده سال اخیر از 
کشور نیکاراگوئه هیچ کالایی به ایران به صورت 
مستقیم وارد نشده و از ایران نیز کالای غیر نفتی 

به این کشور صادر نشده است.
سخنگوی کمیسیون روابط بین الملل و توسعه 
تجارت خانه صنعت، معدن و تجارت ایران در 
عمده  گفت:  ونزوئلا  با  ایران  تجارت  خصوص 
ونزوئلا،  به  ایران  صادراتی  نفتی  غیر  کالاهای 
خودرو، لوازم یدکی و بدنه، محصولات شیلاتی، 
روغن  فرنگی،  گوجه  رب  شکلات،  و  شیرینی 
کود،  واکسن،  و  دارو  شیمیایی،  مواد  موتور، 
و  کاشی  دستی،  صنایع  پوشاک،  شوینده ها، 
سرامیک، انواع لوله و پروفیل، شیرآلات، ماشین 
آلات ریخته گری، تراکتور، تانکر، سرنگ و لوازم 
الکترونیکی بوده و واردات سال گذشته از این 
کشور به ایران اجزا و قطعات وسایط نقلیه هوایی 

و تجهیزات الکترونیکی بوده است.
از زمان  ایران به ونزوئلا  افزود: صادرات  وی 
دولت نهم و دهم افزایش یافت و در سال ۹۲ 
به ۱۲۰ میلیون و ۶۲۶ هزار دلار رسید ولی در 
دولت یازدهم مسیر کاهشی را در این امر شاهد 
هزار  به ۳۶۳  سال ۹۶  در  که  جایی  تا  بودیم 
رسید، اما در سال پایانی دولت دوازدهم مجدداً 
به ۱۱۹ میلیون دلار رسید و در سال ۱۴۰۰ مجدداً 
با کاهش، ۲۳ میلیون دلار کالا صادر شد و در 
سال ۱۴۰۱ با رشد ۴۱۶ درصدی به بیش از ۱۱۸ 

میلیون دلار رسید.
تجارت  توسعه  کمیسیون  سخنگوی 
خانه صمت در خصوص تجارت با کوبا گفت: 
تا سال ۹۱ به صورت محدود اما سالانه کالای 
ایرانی به کوبا صادر می شد اما از سال ۹۲ تا سال 
۹۶ صادراتی به این کشور انجام نشده و فقط 
۶۰ هزار دلار در سال ۹۷ صادرات صورت گرفته 
تا کنون صادراتی به کوبا  از آن  بعد  و مجدداً 
اتفاق نیفتاده، اما واردات از کوبا که عمدتاً دارو 
و تجهیزات پزشکی است در سال های مختلف 
انجام شده، که بالاترین میزان آن در ۱۲ سال 
گذشته در سال ۹۷ با ۶۰ هزار تن به ۲۱ میلیون 

و ۲۱۵ هزار دلار رسیده است.
لطیفی در خصوص تجارت با نیکاراگوئه گفت: 
گونه  هیچ  ایران  اسلامی  جمهوری  متأسفانه 
واردات کالا و صادراتی )غیر نفتی( در یک دهه 
گذشته با نیکاراگوئه نداشته که امیدواریم با سفر 
رئیس جمهور به این کشور شاهد آغاز تعامل 

تجاری با نیکاراگوئه باشیم.
ورود  سیاست  چارچوب  در  افزود:  وی 
دولت  اقتصادی  و  تجاری  روابط  توسعه  یا 
سیزدهم به بازارهای بکر و جدید، منطقه ای و 
گرایی،  چندجانبه  رویکرد  با  بین المللی همراه 
با  لاتین  آمریکای  به  جمهوری  رئیس  سفر 
برنامه ها و گفتگوهای مد نظر، می تواند علاوه بر 
دستاوردهای سیاسی، در توسعه روابط تجاری 
و اقتصادی و صادرات خدمات فنی و مهندسی 

نقش سازنده ای ایفا کند.

تلاش نمایندگان برای ساماندهی بازار آشفته مسکن
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 
امروز مجلس، گزارش کمیسیون عمران در مورد طرح 
املاک  بهای  اجاره  ساماندهی  و  کنترل  فوریتی  دو 
مسکونی را بررسی کرده و ماده ۸ این طرح را به تصویب 

رساندند.
بر اساس ماده ۸ این طرح؛ شورای عالی مسکن مکلف 
است هر ساله نسبت به تعیین سقف یا میزان افزایش 
اجاره بها و قرض موضوع شرط آن اقدام کند. شورای 
مذکور مکلف است تعیین سقف و میزان افزایش یاد 
شده این ماده را تا قبل از پایان اردیبهشت هر سال 

اعلام کند.
اجاره  افزایش  تبصره۱؛ در صورت عدم رعایت نرخ 
بهای سالیانه اعلامی این ماده توسط موجر، علاوه بر 
کاهش مال الاجاره به میزان تعیینی از سوی شورای 
عالی مسکن، موجر مشمول جریمه ای تا حداکثر ۴۰ 
درصد مبلغ اجاره سالیانه می شود. جریمه ماخوذه در 
اجرای قانون جهش تولید مسکن در اختیار صندوق 
مشمول  موجر  همچنین  می گیرد.  قرار  مسکن  ملی 
قانون   ۵۳ ماده   ۱۱ تبصره  موضوع  مالیاتی  معافیت 
مالیات مستقیم نمی گردد. بانک مرکزی مکلف است بنا 
به اعلام محاکم قضایی مبلغ جریمه موضوع این ماده 
را از حساب محکوم علیه کسر نماید. در صورتی که 
موجودی حساب کم تر از مبلغ جریمه باشد، محکوم 
علیه مشمول مجازات مقرر در مواد ۵ و ۵ مکرر قانون 

صدور چک می گردد.
تبصره ۲؛ بنگاه های مشاور املاک مکلف به رعایت 
مفاد این ماده در انعقاد قرارداد اجاره املاک مسکونی 
از طریق بررسی اسناد عادی و رسمی ملک مورد اجاره از 
جمله اجاره نامه دوسال گذشته می باشند و در صورت 
توسط  مذکور  اسناد  ارائه  عدم  و  رعایت سقف  عدم 
موجرین، بنگاه های مشاور املاک مکلف به ارسال این 
قرارداد ها به سازمان امور مالیاتی می باشد. متخلفین 
مرتبه  در  حکومتی  تعزیرات  سازمان  شعب  توسط 
نخست به جریمه نقدی معادل سه برابر حق الزحمه 
دریافتی و در مرتبه دوم محکوم به محرومیت به مدت 
۶ ماه و جریمه نقدی معادل چهار برابر حق الزحمه 
دریافتی و در مرتبه سوم محرومیت به مدت یکسال و 
جریمه نقدی معادل شش برابر حق الزحمه دریافتی و 
در مرتبه چهارم به محرومیت دائم از اشتغال به شغل 

در این صنف محکوم می شود.
هیچ تصمیمی در مسکن پایدار نیست

در این میان اما محمود اولاد تحلیلگر بازار مسکن 
بیان کرد: در حال حاضر در مسکن هیچ کاری دولت 
نمی تواند انجام بدهد. دولت تنها کاری که می تواند 
انجام بدهد این است که رشد اقتصادی پایدار به مدت 
ده سال حداقل بالای ۵ درصد را ایجاد کند. غیر از این 

مردم فقیرتر می شوند و راه دیگری وجود ندارد. 
محمود اولاد تحلیلگر بازار مسکن در گفتگو با فراز 
درباره افزایش ۲۵ درصدی اجاره بها که دولت سه سال 
تعیین کرده گفت: سوال این است ایا دولت در این 
سه سال دیده که چنین نرخی اجرایی شده یا خیر؟ 
آمارها نشان می دهد اجاره بها در این سه سال چقدر 
و  نشده  اجرایی  امر  این  متاسفانه  است.  کرده  رشد 
امکان تحقق ندارد. موارد وجود دارد که افراد به جای 
قیمت  با  دهند  اجاره  متداول  مبلغ  با  را  خانه  اینکه 

کمتر اجاره داده اند که موارد نادرست. شاهد هستیم 
در این چند سال اخیر به صورت رسمی بالای ۷۰ تا 
۵۰ درصد رشد اجاره بها را داشتیم. این نشان می دهد 
افزایش ۲۵ درصدی اجاره بها تحقق نیافته است. وی 
ادامه داد: دولت این کار را انجام می دهد و می گویند ما 
وظیفه خود را انجام دادیم به دلیل اینکه در این بخش 
هیچ کاری نمی توان کرد. دولتی ها می دانند هیچ کاری 
نمی توان کرد و فقط شو اجرا می کنند تا شاید تعدادی 
آنها هم می دانند چنین چیزی  بترسند و اجرا کنند. 
امکان ندارد. این تحلیلگر اضافه کرد: دولت همواره در 
بحث مسکن دخالت داشته منتهی این دخالت چگونه 
باشد مهم است. دخالت ها از یک زمانی به بعد تبدیل 
به دخالت مقداری و قیمتی شد. یعنی از دخالت های 
قاعده گذاری تبدیل به دخالت های مقداری و قیمتی 
شد. در اواسط دهه ۸۰ قبل از اینکه دخالت ها به صورت 
مسکن مهر و ساخت و ساز انجام شود و به همه خانه 

بدهند مشکل مسکن شدید نبود.
بحران مسکن پیش و پس از انقلاب ایران 

انقلاب  از  قبل  مسکن  مشکلات  به  اشاره  با  اولاد 
تصریح کرد: قبل از انقلاب نیز تعداد خانوار بیش از 
تعداد خانه های مسکونی بود که همیشه کمبود یک 
میلیون واحد مسکن و حتی مسکن غیررسمی و نقطه 
فرسوده را داشتیم. ولی مداخلات در این حدی که الان 
مشاهده می شود، نبود. در بخش مسکن، بیشترین 

تمرکز این بود قواعد شهرسازی را درست کنند و زمین 
شهری را آماده کنند. از وقتی مداخلات قیمتی در اجاره 
بها و افزایش قیمت ها در مسکن داشتیم شرایط بدتر 
شده است. هم بدمسکنی و اسکان غیررسمی و بافت 
فرسوده به شدت افزایش یافت و به بالای ۲۲ میلیون 
نفر نیز رسیده است. همچنین کمبودی که همواره قبل 
از انقلاب یک میلیون واحد مسکن بود در حال حاضر 

به بالای یک و نیم تا دو میلیون واحد رسیده است.
این کارشناس با اشاره به افزایش قیمت مسکن به 
فراز گفت: وقتی در روند بلندمدت با تورم مقایسه شود 
این افزایش قیمت چشمگیر نیست. تورم در طول ۱۰-
۱۵ سال گذشته میانگین ۲۱ درصد بود و تورم بخش 
مسکن میانگین ۲۵ درصد بود. البته به جز ۲-۳ سال 
اخیر که آمار را ندارم. آن هم در همه جا نبوده است و 
برخی جاها در حد تورم بود. مشکل ما این است که فکر 
می کنیم مسئله ما افزایش قیمت است. افزایش قیمت 
عام و برای همه چیزست و مسکن هم افزایش قیمت 
دارد که متاسفانه اثر بد در زندگی مردم دارد ولی ان را 
فقط در مسکن نباید دید بلکه به صورت تورم عمومی 

روی همه کالاهاست
مشکل بزرگ تر فقیرتر شدن مردم است 

افزایش  تنها  مسکن  بخش  مشکل  کرد:  اظهار  او 
قیمت نیست، مسئله این است که مردم فقیرتر شدند 
و درآمدهای مردم کاهش یافته و قدرت خرید به شدت 

افت کرده است. وقتی قدرت خرید به شدت افت کند 
امکان دسترسی به کالاهای که رقم های خیلی زیادی 
می گیرد را ندارند. یک مسکن متداول زیر یک میلیارد 
نیست حتی قیمت زمین صفر باشد و هزینه ساخت را 
در نظر بگیرید یک میلیارد قیمت دارد. این میزان قیمت 
در مقایسه با درآمد افراد که ماهی ۲۰ میلیون در نظر 
بگیرید ۵۰ سال بیشتر است. رقم هایی که در حد توان 

مردم عادی نیست.
اولاد بیان کرد: در حال حاضر در مسکن هیچ کاری 
که  کاری  تنها  دولت  بدهد.  انجام  نمی تواند  دولت 
می تواند انجام بدهد این است که رشد اقتصادی پایدار 
به مدت ده سال حداقل بالای ۵ درصد را ایجاد کند. 
غیر از این مردم فقیرتر می شوند و راه دیگری وجود 
ندارد. در دهه ۱۳۸۰، ۸۰ درصد قیمت خانه را بانک های 
خصوصی وام می دادند که با نرخ بهره بالا بود و مردم 
می توانستند استفاده کنند. بانک های دولتی وقتی وام 
پوشش  را  مسکن  قیمت  درصد   ۴۰ حدود  می دادند 
می داد. قسط ها متناسب با درآمد افراد بود. ولی الان 
وام ۵۵۰ میلیون تومانی چند درصد قیمت مسکن را 
پوشش می دهد؟ چه کسی توان بازپرداخت قسط وام 
را دارد؟ با این وضعیت عملاً در بخش مسکن راهکاری 
این  نمانده و به بن بست رسیده است. الان تنها راه 
است که دولت کاری به بخش مسکن نداشته باشد و 

کاری کند درآمد مردم بهبود یابد.

فایننشال تایمز نوشته است که مقامات ایران اطمینان داشتند 
که صنعت خودروسازی کشور، سنگر مقاومت اقتصادی در برابر 
تحریم های گسترده ای خواهد بود که ایالات متحده پس از خروج 
از برجام بر این کشور تحمیل کرد.  به گزارش »انتخاب«، در ادامه 
این مطلب آمده است: اما امیدها به اینکه واردات از کشورهایی 
مانند چین، تاثیر تحریم های آمریکا را جبران کند، بدل به واقعیت 
نشد. سقوط آزاد ارزش ریال و کاهش درآمدهای دولتی، موجب 
کمبود گسترده مواد وارداتی حیاتی و افزایش ناگهانی قیمت ها 
شده است. این وضعیت، ضربه سختی به صنعت وارد کرده و امید 
شهروندان برای خودرودار شدن را از بین برده است. محمدرضا، 
کارگر ساختمانی که سال ها برای خرید پراید، ارزان ترین خودروی 
ایران، پس انداز می کرده است، گفت: »تا آخر عمرم حتی نمی توانم 
به آن فکر کنم. قبل از این دشوار بود، حالا دیگر غیرممکن است«.

صنایع خودروسازی ایران بزرگ ترین بخش غیر نفت و گازی 
صنعت این کشور است و از خوش بینی های پسابرجامی بهره مند 
شد، چرا که شرکت های خودروسازی خارجی، به ویژه شرکت های 
فرانسوی، شروع به بررسی بازار ایران کردند. اما تحریم هایی که 
پس از خروج ترامپ از برجام در سال ۲۰۱۸ بر ایران اعمال شد، با 
ویران کردن اقتصاد و به ویژه صنعت خودروسازی این کشور، این 
امیدها را بر باد داد. صنعت خودروسازی ایران، ۴ درصد از تولید 
ناخالص داخلی این کشور را شامل می شود و قریب به ۵۰۰هزار 

نیروی کار را در استخدام خود دارد.
شده  ایران  بازار  وارد  برجام  از  پس  که  فرانسوی  شرکت های 
بودند، با خروج امریکا از برجام، شروع به خروج کردند. شرکت پژو 
قراردادهای تولیدی به ارزش ۷۰۰ میلیون یورو را لغو کرد و رنو نیز 
برنامه افزایش تولید به ۳۵۰هزار خودرو در سال را کنار گذاشت.با 
این حال، خودروسازان هنوز نتوانسته اند با هزینه معقول تقاضاها 
را تامین کنند. تولید خودرو در ایران در سال ۲۰۱۷ و پیش از خروج 
ترامپ از برجام به یک و نیم میلیون دستگاه در سال رسید که یکی 
از بالاترین سطوح تا کنون بوده است، اما از آن زمان این تعداد به 

زیر ۱ میلیون دستگاه در سال کاهش یافت.
ارزان ترین مدل پژو ۲۰۶ صفر داخلی که در یکی از نمایشگاه های 
خودروی تهران در ماه جاری به فروش می رسد، ۵۲۰ میلیون تومان 
)۱۰۸۰۰ دلار( قیمت دارد که از نظر ریالی حدود ۱۵ برابر بیشتر از ماه 
می ۲۰۱۸، یعنی زمانی که تحریم ها اعمال شد، و ۵/۵ برابر بیشتر از 

میانگین دستمزد سالانه کارگران در ایران است.
واردات  ها، در ممنوعیت  قیمت  برای کاهش  تهران در تلاش 
محدودی  تعداد  ورود  اجازه  اخیراً  و  کرده  تجدیدنظر  خودرو 

خودروی جدید از چین را داده است و در حال بررسی اجازه واردات 
خودروهای دست دوم است.صنعت دفاعی ایران نیز برای تولید 
برخی از قطعات مانند ایربگ و سنسورها و قطعات الکترونیکی 
وارد عمل شد و در سال گذشته شمسی، تولید را به یک میلیون 
و دویست هزار دستگاه رساند. قیمت ها نیز طی دو ماه گذشته با 

افزایش عرضه متعاقباً اندکی کاهش یافته است.
اما به دلیل کمبودهایی که در بازار ایران وجود دارد حتی کسانی 
که پول کافی دارند فقط می توانند مدل های قدیمی تر خودروهای 
تولیدی برندهای محبوب جهانی را بخرند، البته این خودروها نیز با 
قیمت های نجومی عرضه می شوند. یکی از نمایشگاه های خودروی 
تهران، یک مرسدس بنز E ۲۰۰ کارنکرده تولید ۲۰۱۷ را به قیمت ۱۷ 
میلیارد تومان می فروشد که حدود شش برابر قیمت مدل ۲۰۲۳ در 

بازارهای غربی است.
بسیاری از مردم پس انداز خود را در حساب های بانکی ویژه ای 
که دولت برای حمایت از صنایع داخلی از جمله بخش خودرو ایجاد 
کرده است، قرار داده اند. سپرده گذاران قصد خود را برای خرید یک 
خودرو ثبت می کنند و سپس بین ثبت نام کنندگان، قرعه کشی 

می شوند و برندگان می توانند خودرو مورد نظر را خریداری کنند.
مشخص نیست که مشتریان عموما چه مدت منتظر می مانند تا 
بتوانند از یک تولیدکننده داخلی مانند ایرانخودرو یا سایپا، خودرو 
بخرند. این شرکت ها از ارائه جزئیات در مورد تولید خود یا اظهار 
نظر در مورد مشکلات تولید، خودداری کردند.تحلیلگران معتقدند 
را  تهران  تواند  مانند بخش خودرو می  بحران در صنایع كلیدی 
متمایل به این کند که حداقل به دنبال یك توافق موقت هسته ای 

جدید با آمریكا باشد تا از فشار اقتصادی بکاهد.

بازار مسکن به بن بست خورده  است

 »شو« بازی در بازار مسکن 
انفجار قیمت ها در بازار مسکن حالا مدام خود را بیشتر از قبل به رخ می کشد . سقف ۲۵ درصدی برای افزایش اجاره بها نیز در سال جاری از سوی دولت 
سیزدهم در حالی در نظر گرفته شده که از سوی صاحبخانه ها و بنگاه های معاملات ملکی به آن توجهی نمی شود. در این میان اما نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی شورای عالی مسکن را مکلف کردند هر ساله نسبت به تعیین سقف یا میزان افزایش اجاره بها و قرض موضوع شرط آن اقدام کند.

اینجا همه چیز به سیاست خارجی گره خوردروایت فایننشال تایمز از بازار و صنعت خودروی ایران:

 مشکل بخش 
مسکن تنها 

افزایش قیمت 
نیست، مسئله 

این است که 
مردم فقیرتر 

شدند و 
درآمدهای مردم 

کاهش یافته و 
قدرت خرید به 

شدت افت کرده 
است. وقتی 

قدرت خرید به 
شدت افت کند 

امکان دسترسی 
به کالاهای که 

رقم های خیلی 
زیادی می گیرد را 

ندارند

پانزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت مالی )بورس، بانک و بیمه( امروز با حضور 
کمیسیون  رئیس  مرکزی،  بیمه  کل  رئیس  بورس،  سازمان  رئیس  اقتصاد،  وزیر 
اقتصادی مجلس و فعالان بازارهای مالی، آغاز به کار کرد. این نمایشگاه تا نوزدهم 
خردادماه در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی ادامه دارد و میزبان شرکت های 

فعال در حوزه مالی است.
در مراسم افتتاحیه این نمایشگاه، رحمان بابازاده، مدیرعامل شرکت فارابی بر نقش 
و اهمیت بخش خصوصی در بازار سرمایه ایران تاکید کرد. بابازاده با بیان اینکه در 
کلیت اقتصاد کشور رقابتی نابرابر میان دولت و بخش خصوصی برقرار است، عنوان 

کرد که با این حال در صنعت مالی، بخش خصوصی برنده این رقابت است.
مدیرعامل شرکت فارابی به سهم  درصدی بخش خصوصی از بازار سرمایه اشاره 
و تاکید کرد که این دستاورد آسان کسب نشده است.  او بیان کرد که ما به عنوان 
بخش خصوصی در چارچوب اقتصاد دولتی از همان ابتدا هم موظف به پرداخت حق 
دسترسی بودیم اما بدون توجه به موانع پیش رو هر چه در توان داشتیم کوشیدیم.

لزوم توجه به مفهوم توسعه اقتصادی
در ادامه این نشست، محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه هم با 
تاکید بر نقش صنعت فولاد در توسعه اقتصادی کشور عنوان کرد: وقتی صحبت از 
توسعه اقتصادی است صحبت از رشد اقتصادی همراه با تحولات بنیادین است. رشد 
اقتصادی شاخص های کمی و نه کیفی را در بر می گیرد. در واقع زمانی معنا، توسعه 

است که راهی باشد به تحولات اقتصادی در ساختارهای اقتصادی.
طیب نیا در ادامه با تاکید بر نقش صنعت فولاد بیان کرد: این موضوع اثبات شده 

است که اولین شاخص در بحث توسعه اقتصادی کشورها، ارتباط مستقیم بین فولاد 
و تولید ناخالص داخلی است. او عنوان کرد: کشورهای در حال توسعه با سرعت در 
صنعت فولاد رشد کردند و توسعه یافته شدند. هند و چین مثال خوبی برای این 
دست از کشورها هستند که با توسعه صنعت فولاد، رشد و توسعه اقتصادی را هم 

تجربه کردند و در نرخ رشد اقتصادی در رتبه های نخست قرار گرفتند.
مدیرعامل فولاد مبارکه در اداکه افزود: کشورهایی نظیر برزیل و ترکیه نیز تجربه 
نسبتا مشابهی داشته اند. ایران هم جزو ۱۰ کشور برتر در تولید فولاد جهان است؛ به 
طوری که ۵۰ درصد از GDP کل کشور و ۱۷ درصد از  GDPصنعت را فولاد تشکیل 
می دهد. طیب نیا در ادامه به شاخص مهم دیگر در توسعه اقتصادی کشور اشاره کرد 
و افزود: بحث تراز تجاری و پیشی گرفتن صادرات بر واردات بسیار مهم است؛ در 

حال حاضر ۱۴ درصد از ارزآوری کشور بر عهده زنجیره فولاد است.
مدیرعامل فولا مبارکه بیان کرد: سال گذشته۱۰ و نیم میلیون تن صادرات  فولاد 
انجام شده و ۱۹ تا ۲۰ میلیون صادرات تا سال ۱۴۰۴ هدفگذاری شده است تا به 

اقتصاد بدون نفت دست یابیم.
نقش موثر زنجیره فولاد در اقتصاد کشور

طیب نیا در ادامه گفت: در حال حاضر ۹ درصد از اشتغال کشور در زنجیره فولاد 
ایجاد شده است که یعنی اشتغالزایی برای حدود ۹ میلیون نفر! در این میان شرکت 
فولاد مبارکه به تنهایی ۳۵۰ هزار شغل به طور مستقیم و غیرمستقیم ایجاد کرده 
است. او بیان کرد: بحث اصلی بحث توزیع عادلانه ثروت در جامعه است که از 

توزیع درآمد متفاوت است.

مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان اینکه در حال حاضر اصلی ترین بازیگران بازار 
سرمایه فولادی ها هستند، گفت: فولاد مبارکه بالاترین توزیع سود در سال گذشته را 

از ۴۹ میلیون نفر دارندگان سهام عدالت گرفته تا سهامداران حقیقی داشته است.
اقتصادی مطرح است، توسعه  وی عنوان کرد: شاخص مهمی که در توسعه 
زیرساخت هاست که توسعه بدون آن بی مفهوم است. اگر قبلا دولت ها زیرساخت ها 

را می ساختند، در حال حاضر، شرکت ها این زیرساخت ها را تامین می کنند.
طیب نیا بیان کرد: صنعت فولاد در حوزه های مختلف اقدامات اساسی را بر عهده 
دارد. این صنعت در ساخت نیروگاه، حمل و نقل، انتقال انرژی و تمامی حوزه های 

صنعت و توسعه پایدار نقش بی بدیلی را ایفا می کند.
مدیرعامل فولاد مبارکه همچنین عنوان کرد: فولاد مبارکه نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی را 
در دست احداث دارد تولید آن بیش از کل ۴۵۰ مگاوات انرژی تجدیدپذیر کشور 
در  باید  و  دارد  موثر  نقشی  کشور  بنیادین  تحولات  در  پایه  این صنعت  است. 

سیاست گذاری های اقتصادی به آن توجه شود.
طیب نیا بیان کرد: با این حال خلاف این جریان را در سیاست های اقتصادی 
شاهدیم! تحول ساختاری در حوزه سیاست های اقتصادی زمانی است که به سمت 
توسعه مشاغل نوآورانه و فناوری های جدید برویم. وی افزود: سودآوری فولاد هم نه 

به واسطه رانت بلکه به واسطه تحول در روش ها و سیاست هاست.
مدیرعامل فولاد مبارکه بیان کرد: در حال حاضر شرکت برق و انرژی را بالاتر از 
قیمت جهانی دریافت می کند و گاز را به قیمت ۱۰ سنت هم قیمت جهان می خرد. با 
این حال تا سال آینده دیگر نیازی به برق شبکه نخواهیم داشت و حتی به شبکه برق 

هم می دهیم. با این حال هزینه هایی نظیر حمل و نقل چند برابر هزینه جهانی است.
اهمیت بخش خصوصی در بازار سرمایه

در ادامه مراسم افتتاحیه نمایشگاه بین المللی صنعت مالی، مجید عشقی رئیس 
سازمان بورس هم سخنرانی کرد. او با تاکید بر اهمیت سواد مالی، از راه اندازی مرکز 
افکارسنجی در بستر بازار سرمایه خبر داد و گفت: بر اساس نتایج افکارسنجی، 
برنامه ریزی برای توسعه سواد مالی را در دستور کار قرار می دهیم و حتی در تلاش 

هستیم تا درس سواد مالی در کتب درسی آموزش و پرورش هم گنجانده شود.
وی با تاکید بر جایگاه ویژه بخص خصوصی در صنعت مالی بیان کرد: بخش 
عمده خدمات بازار سرمایه توسط بخش خصوصی ارائه می شود. اغلب کارگزاری ها، 

صندوق های سرمایه گذاری و سبدگردان ها متعلق به بخش خصوصی هستند.
عشقی بیان کرد: اگر با ۱۰ سال قبل مقایسه کنیم، در حوزه کارگزاری ۱۰ کارگزار برتر 
یا بانکی و یا از بخش عمومی بودند اما الان رد پای آنها در برابر شرکت های خصوصی 

ضعیف شده است.

در آیین افتتاحیه پانزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت مالی مطرح شد
تحول ساختارهای مالی؛ نقطه عطف توسعه اقتصادی


